Hurriyet DailyNews.com
	’Turk business can turn crisis into opportunity’
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	ISTANBUL - Turkey could transform the crisis into an opportunity despite the fact that Russian-Turkish economic relations have been negatively effected, said experts, adding that Turkish business can go toward new investments at a time when other foreign capital is leaving Russia

Although Russia has been hit hard by the global economic meltdown, the Turkish business world can still turn the crisis into a business opportunity, experts on Turkish-Russian relations said yesterday. 

"If the Turkish business circles in Russia don’t panic and start retreating, there is a serious window of opportunity to benefit from the crisis," Hakan Aksay, President of the Russia-Turkey Research Center, said at a conference organized by the Foreign Economic Relations Council, or DEİK, that gathered representatives of the business world to evaluate the importance of Eurasia for Turkey’s economy. 

Aksay said the crisis has started to negatively impact economic relations that otherwise reached record levels with $38 billion worth of trade volume, placing Russia above Germany as Turkey’s No. 1 trade partner and raising Turkey’s place among Russia’s trade partners to fifth. Although there was a 67 percent decrease in bilateral trade volume for January when compared with last year, Turkey remained as the fifth largest trade partner for Russia, Aksay said. 

Aksay said the Russian economy has been hit badly by the global crisis, with the ruble losing value and unemployment reaching high levels, but that there is no reason to say Russia will crumble. Recalling that Turkish businessmen did not panic and withdraw during the crisis that hit Russia in 1998, Aksay said the Turkish business world should be persistent. "Turkish business, with its courageous characteristic and calculated risks, can go toward new investments at a time when other foreign capital is leaving Russia," he said. Replacing the ruble or Turkish lira with dollars in bilateral trade could be implemented during the crisis and provide another tool to boost trade, Aksay said.

Ali İhsan Akıskalıoğlu of the Turkish Russian Businessmen Union also asserted that Turkey could transform the crisis into an opportunity. He said over the year the business world has overcome political difficulties from time to time, but that there were still some problems, noting specifically the difficulties that Turkish truck drivers face. "Because of these difficulties, the Russian consumer is getting Turkish commodities with a higher cost but also a lower quality," said Akıskalıoğlu, adding that creating difficulties at the border does not benefit Russian people.

Turkey indispensable

Confident that Russia will overcome the crisis better than others, Akıskalıoğlu said Russia would remain indispensable for Turkey and vice versa. Both Akıskalıoğlu and Aksay implied the current crisis would turn into an opportunity to the degree that Russia succeeds in reducing its dependence on income from energy resources by introducing structural reforms that will diversify its economy. 

Both have also said energy would remain an important field of cooperation despite criticism that Turkey is too dependent on Russia, which provides natural gas through a pipeline called the Blue Stream under the Black Sea. Akıskalıoğlu said a second pipeline parallel to the first is on the agenda. 

’Turkey's EU bid delusional’

The idea of Turkey, Russia and Ukraine becoming members of the EU is nothing more than a pipe dream, according to a top adviser to Russian Prime Minister Vladimir Putin. 

Sergey Markov, who is also a parliamentarian in the Russian legislative body, the Duma, said that Turkey, Russia and the Central Asian countries should work together more, with Turkey, Russia and Kazakhstan forming the nucleus for this cooperation. "We are not against the EU," Markov said. "But although Croatia can be a member, the road to EU membership for Turkey, Russia and Ukraine is delusional. We are poor and thus the EU does not need us. First we have to cooperate with each other, become rich, and then sit down with the EU." 

The Georgian ambassador to Turkey called on Russia to respect the territorial integrity of neighboring countries. "If you say that you respect the sovereignty and independence of other countries, then you should let the people of Georgia have the right to choose their own leaders," Tarile Lebanidze said.

Though the economic crisis may hit hard, it will eventually pass, but the adverse effects of frosty relations in the region will continue unless resolved. Lebanidze said that the Russian-Georgian war last summer showed how conflicts can have a negative effect. 
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Перевод:

Турецкий бизнес может превратить кризис в преимущество
28 марта 2009 | (источник: Hurriyet DailyNews.com) | Обсудить на форуме [image: image3.png]




 INCLUDEPICTURE "http://xpressa.ru/templates/Default/images/spacer.gif" \* MERGEFORMATINET [image: image4.png]


Автор: , перевод: 
По мнению экспертов, не смотря на то, что кризис отрицательно повлиял на Российско-Турецкие экономические отношения, Турция может превратить его в преимущество. В то время как другие зарубежные капиталы стремятся покинуть Россию, турецкий бизнесмены, напротив, готовы сделать новые вложения.

Эксперты по Турецко-Российским отношениям отметили вчера, что хотя глобальная экономическая катастрофа сильно ударила по России, деловой мир Турции все еще надеется переломить эту ситуацию. 

«Если турецкие деловые круги в России не будут паниковать и отступать, есть серьезный шанс развернуть последствия кризиса в выгодное русло», - заявил президент Российско-Турецкого исследовательского центра Хакан Аксай на конференции, организованной Советом по Внешнеэкономическим связям или DEİK, где собрались представители делового мира, чтобы оценить значимость Евразии для экономики Турции. 

По словам Аксая, не смотря на кризис, негативное влияние которого все более сказывается на экономических отношениях, сотрудничество России и Турции достигло своих рекордных результатов, имея объем товарооборота - 38 миллиардов долларов. Таким образом, Россия становится для Турции торговым партнером №1, опережая даже Германию. Турция, в свою очередь, поднялась на пятую позицию среди самых крупных торговых партнеров России. Не смотря на январские показатели объемов двустороннего товарооборота, которые снизились на 67% по сравнению с прошлым годом, она остается на пятом месте среди самых крупных российских торговых партнеров, - утверждает Аксай. 

Он также отметил, что из-за глобального кризиса экономика России сильно пострадала: обесценился рубль, безработица достигла высокого уровня, но, тем не менее, нет причин говорить о гибели России. Напомнив, что в 1998 году во время кризиса в России турецкие бизнесмены не подверглись панике и не прекратили деловых отношений со страной, Аксай заявил, что и в нынешних условиях деловой мир должен остаться неизменным. Он также сказал: «Турецкий бизнес, которому не следует бояться определенной доли риска, может сделать новые вложения, в то время как другие иностранные вложения покидают Россию». Замена рубля и турецкой лиры на доллары, возможно, поможет решить некоторые проблемы и поддержать двусторонние торговые отношения. 

Али Ихсан Акыскалыоглу – член союза турецких и российских бизнесменов – также заявил, что Турция смогла бы направить последствия кризиса в выгодное русло. Он отметил, что за прошедший год деловому миру пришлось преодолевать некоторые трудности политического характера, что еще остались не решенными проблемы, с которыми столкнулись турецкие дальнобойщики. «Из-за всех этих проблем, российский потребитель покупает турецкие товары низкого качества по более высокой цене», - сказал Акыскалыоглу, добавив, что создание проблем на границе не приносит пользы российскому народу.

Что необходимо Турции

Высказав уверенность, что Россия быстрее других преодолеет кризис, Акыскалыоглу сказал, что для Турции она будет играть исключительную роль, а равно и наоборот. Акыскалыоглу, как и Аксай, считает, что нынешний кризис даст возможность России изменить экономическую систему, применив структурные реформы, которые позволят существенно уменьшить зависимость экономики от доходов, поступаемых от продажи энергоресурсов. 

Оба также согласились с тем, что энергоресурсы останутся важной частью сотрудничества, не смотря на критику Турции за то, она сильно зависит от России, которая поставляет газ через трубопровод «Голубой поток» под Черным морем. Акыскалыоглу отметил, что на повестке дня стоит строительство второго трубопровода, параллельного первому. 

«Вступление Турции в ЕС невозможно»

По словам советника Российского Премьер-Министра Владимира Путина, идея о вступление Турции, России и Украины в ЕС является не чем иным, как несбыточной мечтой. 

Сергей Марков, который является также депутатом законодательного органа России – Думы, сказал, что Турции, России, и странам Центральной Азии следует работать сообща, и ядром этого союза должны стать Турция, Россия и Казахстан. «Мы не против ЕС», - отметил Марков, - хотя такая страна, как Хорватия может быть членом ЕС, путь туда для Турции, России и Украины заказан. Мы бедны, поэтому мы не нужны ЕС. Сначала мы должны объединиться друг с другом, стать богатыми, а затем занять достойное место рядом с ЕС». 

Грузинский посол в Турции призвал Россию уважать территориальные границы соседних государств. «Если вы говорите, что уважаете суверенитет и независимость других стран, тогда вы должны позволить грузинскому народу воспользоваться правом самим выбирать руководителей», - сказал Тариэл Лебанидзе. 

Хотя экономический кризис может нанести тяжелый удар, он, в конце концов, пройдет. Но последствия междоусобной вражды, если ее вовремя не прекратить, могут сказываться еще долго. По словам Лебанидзе, Российско-Грузинская война прошлым летом показала, какие негативные последствия могут иметь такие конфликты.

